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Serafí Centelles, 
pioner en 
els Erasmus+

La música local 
brilla en el 
Premis Hermes

Estefania Chover accepta 
ser la Fallera Major 2023
S’ha celebrat el tradicional acte de la ‘demanà’, punt de 
partida del nou exercici faller.

Ja llueix a la façana de la 
iglésia la imatge de Sant Roc
La escultura va ser beneïda i col·locada en la fornícula existent 
sobre el portal de la parròquia que porta el nom del sant.
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ENTREVISTA 
Parla Joan 
Mascarell, el 
nou president 
de la UD Oliva
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Nou recorregut 
per al Gran Fons 
Alberto Contador
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La primera edició de la ruta teatralitzada de la 
platja d’Oliva s’ha desenvolupat amb notable 
èxit. Més de cent persones van participar en 

l’activitat que va anar descobrint als participants 
la història de diversos enclavaments que formen 
part del recorregut.
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LA RUTA DE LA PLATJA



GANDÍA-OLIVA-PEGO

Autobuses Jiménez
Telèfon 902 202 787
Horarios paso dirección 
Gandía: 7:45, 10:25, 
123:20, 15:30, 17:40 y 
18:40. 
Horarios paso dirección 
Pego: 8:20, 10:25, 13:20, 
16:05, 17:40 y 18:40

Estació d’Autobusos de 
Gandía.
Telèfon 962 87 10 64

SERVEIS
D’INFORMACIÓ

TELÈFONS ÚTILS

L’Altet: 966 91 94 00

Manises: 961 598 500

  LÍNIA D’AUTOBÚS

TRANSPORT 
DE VIAJERS

Estació de RENFE de
 Gandía : 912432343

FERROCARRIL

AEROPORTS
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HORARI DE L’ECOPARC: 

De dilluns a dissabte:
de 10,00 a 19,00 hores 
Diumenges: de 10,00 a 14,00 hores 

AGENDAOLIVA, setembre 20222

Les platges d’Oliva viuran una nova jornada de neteja, 
recuperació i conscienciació pel Medi Ambient dins del pla 
d’accions del projecte Libera, per tal de combatre la Brosaleza.
Amb la col·laboració estreta de la regidoria de Medi Ambient 
de l’Ajuntament d’Oliva, que dirigeix Maria Josep Llorens, 
l’activitat tindrà lloc el pròxim 24 de setembre a les 9.30 hores 
a la platja de Terranova-Burguera. El punt de trobada per a 
l’inici de l’activitat serà enfront del Càmping Kiko (https://goo.
gl/maps/1HEmtXnJsEyBo7yz5).
Aquest projecte, que naix l’any 2017 per a frenar les 
conseqüències del fem abandonat en els espais naturals, la 
brosaleza, en els diferents ecosistemes espanyols, el va crear 
l’ONG ambiental degana d’Espanya, SEU/BirdLife, en aliança 
amb Ecoembes, l’organització mediambiental sense ànim de 
lucre que promou l’economia circular a través del reciclatge 
dels envasos.
L’objectiu d’aquesta iniciativa era i és conscienciar i mobilitzar 
a la ciutadania per a mantindre els espais naturals lliures de 
fem i que puguem, d’aquesta manera, alliberar molta més 
vida en favor de la biodiversitat. Aquesta és la gran recollida 
col·laborativa que LIBERA convoca anualment per a alliberar 
la naturalesa de la brosaleza que uns altres van tirar i no van 
retirar.

Jornada de neteja i recuperació de les platges
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CONSELLERIA 
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ESPORT DE LA GENERALITAT

SANITAT
Ambulatori . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 71 00
Ambulatori urgències . . . . . . . . . . . 96 296 71 05
Consultori San Francesc  . . . . . . . . 96 282 99 40
Ambulatori (consulta platja) . . . . . . 96 282 98 30

RESIDENCIAS TERCERA EDAD
Residencia Sant Francesc . . . . . . . 96 296 36 36
Residencia Virgen del Rebollet . . . . 96 285 00 52
Residencia La Carrasca . . . . . . . . . 96 285 80 81

PER E-MAIL
oliva@elnostreciutat.com

PER A REMETRE INFORMACIÓ A 
ESTA PUBLICACIÓ

EMPRESES SERVEIS
Iberdrola 96 283 85 17
Agència de Butà 96 285 08 44
Aigües potables Bolinches 96 285 05 87
Aigües potables Bullent 96 285 40 00
Aigües potables platja 96 285 20 62

DEPENDENCIES MUNICIPALS
Ajuntament 96 285 02 50
Centre Social Sant Francesc  . . . . . 96 285 05 28
Agencia Agraria y M.Ambiente . . . . 96 285 09 82
Biblioteca Tamarit y Archivo . . . . . . 96 296 37 40
Biblioteca l´Envic  . . . . . . . . . . . . . . 96 296 33 94
Casa de la Cultura . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Casal Jove . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 17 35
Cementerio  . . . . . . . . . . . . . . . . . . 617 470 153
Depuradora  . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 37 05
Hort de la Bosca . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 59 24
Almacen Municipal  . . . . . . . . . . . . 96 285 34 81
Museo arqueológico . . . . . . . . . . . . 96 285 46 28
Mercado municipal  . . . . . . . . . . . . 96 285 17 81
Agencia AFIC . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 37 02
OMIC (oficina del consumidor) . . . . 96 285 07 09
Oficina de Turisme . . . . . . . . . . . . . 96 285 55 28
Oficina de Turisme (Platja) . . . . . . . 96 285 03 91
Agencia de Desarrollo Local (ADL) . 96 285 17 43
Urbanismo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 12 57
Fomento económico  . . . . . . . . . . . 96 285 13 48
Oficina de ocupación . . . . . . . . . . . 96 285 17 43
Oficina de Gestión Tributaria . . . . . 96 296 31 66
PIC «punto de información catastral» .  96 285 04 97
OLAMA . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 09 82
Polideportivo – oficinas . . . . . . . . . 96 285 29 20
Polideportivo- piscina cubierta . . . . 96 285 36 23
Servicios Deportivos . . . . . . . . . . . . 96 285 02 21
Servicios Culturales . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Teatro Olimpia . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 05 20
Servicios Sociales  . . . . . . . . . . . . . 96 285 03 75

CENTRES SOCIALS
Centro social Sant Vicent . . . . . . . . 96 285 02 13
Centro social Sant Francesc . . . . . . 96 285 05 28
Centro de Participación Ciudadana 96 296 37 46

SERVEIS D’URGÈNCIA
Urgències  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .112
Creu Roja . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  96 283 91 47
Guàrdia Civil  . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 05
Policia local  . . . . . . .  092// 962850250 (ext 501)
Policia nacional  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  091
Samu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  900 16 11 61
Centre Dona (24 H). . . . . . . . . . . . .  900 580 888
Incendis Forestals  . . . . . . . . . . . . .  900 161 515

COL·LEGIS
Sant Josep de la Muntanya . . . . . . 96 285 27 04
Alfadalí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 282 66 25

� Farmacia Ruíz  96 285 17 97       C/Poeta Querol, 29            oberta dia 21

� Farmacia Hnos. Aparisi  96 285 18 36       C/ De Dénia, 9             oberta dia 22 

� Farmacia Galiano  962 85 15 21        Plaça Casa Alonso            oberta dia 23

� Farmacia Avellá   96 285 62 63        Vía Ronda, 98 (playa)            oberta dia 24

� Farmacia Peiró Sendra 96 285 23 46      C/Roger de Llúria, 16            oberta dia 25

� Farmacia Martí  96 285 30 36       C/ Alcalde Fco. Llorca, 14            oberta dia 26

� Farmacia Escrivà   96 285 05 83        C/Passeig Lluís Vives,11            oberta dia 27

� Farmàcia Catalá   96 285 01 05        Plaça de l’Ajuntament, 3            oberta dia 28

� Farmacia Ruíz  96 285 17 97       C/Poeta Querol, 29            oberta dia 29 

� Farmacia Avellá   96 285 62 63        Vía Ronda, 98 (playa)            oberta dia 30 

Hort de Palau ...............................96 282 66 95
La Carrasca...................................96 282 65 75
Lluís Vives.....................................96 282 65 80
Ntra. Sra. Del Rebollet...................96 285 00 70
Santa Ana ....................................96 282 64 75
Verge dels Desamparats...............96 282 65 70
Escola d’Adults (E.P.A.).................96 285 06 98
Escola infantil «El Caragol»............96 285 06 68
Escola Infantil La Taronja..............96 285 62 80
Escola Infantil Borfal.....................96 285 37 14

INSTITUTS
Institut (I.E.S.) Gabriel Ciscar........96 282 94 35

Institut (I.E.S.) Gregori Maians......96 282 99 90

ALTRES SERVEIS
Correos........................................96 285 15 75
Conservatorio...............................96 285 36 59
Jutjats Oliva..................................96 296 36 29
Registre Civil................................96 285 87 98 
Llar de Pensionistes.....................96 283 92 99
Registre de la Propiedad..............96 283 82 04
Taxis (parada Oliva)......................96 285 14 06
Taxis (parada Gandia)..................96 287 21 20
Escuela de Música Sta Cecilia.....96 285 39 25
Asociación Artístico-Musical........96 285 61 19

JAVIER LLOPIS No ho penses més i fes-te soci!!!

962 839 147

Platja de Terra Nova.
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L’ACTE, CELEBRAT AL PARC DE L’HORT DE LA BOSCA, SUPOSA EL PUNT DE PARTIDA DEL NOU EXERCICI FALLER

Estefania Chover accepta, en la 
‘demanà’ ser la Fallera Major 2023
“Per a mi és un orgull dir que 

sí a ser la Fallera Major 
d’Oliva 2023” va assegurar 

Estefania Chover en la seua demanà 
oficial divendres passat 2 de setembre 
en el Parc de l’Hort de la Bosca. Va re-
cordar que és de la falla més jove , la 
Falla de la Mar i venia de la cort més 
longeva i va recordar que és neboda 
de “Domingo el de La Botigueta de la 
Mar”, avantatges de ser d’una ciutat 
quasi com un poble. “Que us compte 
de mi que no sapieu si soc un llibre 
obert i una lleona pura. He viscut entre 
el poble la mar”. Va recordar als seus 
avis “hui ací establisc el meu compro-
mís amb tots vosaltres, falleres, fallers 
i ciutadans d’Oliva. Continuaré amb el 
llegat que ens han deixat Mireia, Maria, 
Elia i com no Vicente. No deixaré ni el 
mínim detall perquè les falles d’Oliva 
ressonen amb força i estigueu satisfets. 
El meu compromís no és només amb 
els fallers, va més enllà.”. També va re-
cordar que la seua germana li va dir que 
“no hi haurà millor fallera major que 
tu”. Va concloure amb” Visca Oliva i vis-
quen els Falles”. Va lluir un vestit verd i 
va estar abrigallada pels seus pares, l’al-
caldessa Yolanda Balaguer, la regidora 
de festes Yolanda Navarro i la presidenta 
de la FDF d’Oliva Ramona Pérez.

L’alcaldessa d’Oliva Yolanda Balaguer 
va ser l’encarregada de fer-li la pregun-
ta oficial de si volia ser la Fallera Major 
d’Oliva 2023; “hui és un dia molt im-
portant sobretot per a Estefania i crec 
que recordarà tota la seua vida, per a la 
meua també per tindre l’honor d’acom-
panyar-te”. Va agrair a la nova Federa-
ció “la labor que fan per a mantenir la 

Un moment de l’acte de la ‘demanà’. 

La nova fallera major al costat de la seua antecessora, Elia Sanchis.

festa”. A Estefania li va dir: “recau sobre 
la teua una responsabilitat molt gran, 
però també molt agraïda, representar, 
protegir, enaltir, reivindicar una de les 
festes més significatives d’Oliva i tot el 
territori valencià, com són les Falles. On 
vages portaràs darrere la teua festa i tot 
el que representa: l’alegria, els ideals, 
el comboi, la música, la gastronomia, 
l’essència de la seua indumentària. És 
un repte que entre tots i totes t’ajuda-
rem a fer possible. Si acceptes tindràs 
al poble d’Oliva a la teua disposició i 
una de les coses més boniques que et 
poden passar com a veïna d’Oliva i com 
a fallera”. Li va recordar el que significa 
la festa i li va demanar “que contagies 
a totes les persones de la teua alegria, 
ganes de viure unes falles inoblidables”.

Ramona Pérez, presidenta de la Fe-
deració de Falles d’Oliva va assenyalar 
en el seu primer discurs públic el seu 

agraïment a l’anterior federació que 
“Guiats per Vicente Pérez vau posar a 
la Federació en el lloc que li correspo-
nia, dotant-la d’una base sòlida sobre la 
qual ens podem recolzar la junta actual 
i les futures que seguiran.” Va recordar 
que desafortunadament Vicente no va 
poder completar el seu compromís 
i Santiago García va prendre el relleu 
en un moment molt dur i amb unes 
circumstàncies molt difícils “per tota la 
labor que heu dut a terme, Vicente, San-
tiago, membres de la Junta de l’exercici 
2016-22 teniu l’agraïment i reconeixe-
ment de tots els fallers, moltes gràcies”.

La nova Junta de la Federació, reco-
neix la presidenta, “hem arribat ací de 
manera circumstancial i inesperada. 
No ha sigut cap obstacle a l’hora d’ac-
ceptar el repte que se’ns ha presentat, 
continuar amb la labor de l’anterior 
junta, amb una renovació de membres 

pràcticament total. Sabem que tenim 
molt a aprendre, però el que ens falta 
en experiència ho suplirem amb il·lusió 
i ganes de treballar. Ens uneix la nostra 
estima incondicional per la nostra fes-
ta, cosa que ens farà formar un equip 
magnífic i esforçar-nos per continuar 
millorant-la”. 

A l’anterior Fallera Major Elia Sanchis 
li va recordar que “l’alegria i el desco-
ratjament han sigut presents durant el 
teu regnat quasi a parts iguals. Heu sa-
but fer front als esdeveniments i portar 
el càrrec de manera admirable, amb 
dignitat i saber estar. Estic segura que 
Estefania, que va formar part de la teua 
cort, et tindrà com un referent d’exem-
plaritat a l’hora de representar a Oliva 
com a Fallera Major”. A Estefania li va 
recordar que el seu recorregut en les 
falles d’Oliva ha sigut curt, però intens 
“enguany culmines aqueixa trajectòria 

amb el càrrec faller més representatiu 
a la nostra ciutat. El teu sí a la pregunta 
que et farem serà el coet d’eixida per a 
un any extraordinari i inoblidable. Es-
perem que siga tot com ho has somiat”.

La presentadora, Noelia Forrat, se-
cretària de la Federació de Falles li va 
dir: “Estefania hui és el teu gran dia. 
És un dia de nervis, emoció i il·lusió. 
Hui donem l’eixida al nou exercici fa-
ller, no sols per a tu, sinó per a tots 
nosaltres. Has de tindre per segur que 
estarem al teu costat per a tot el que 
necessites i més. Perquè és segur que 
seràs una gran fallera major d’Oliva i 
allà on vages representares a les falles 
i a la ciutat d’Oliva com es mereixen”. 
Entre els assistents presidents i falleres 
majors de les set comissions d’Oliva, 
la nova Federació. La Fallera Major de 
Gandia Marta Millet, les reines falleres 
de la Plaça Escola Pia de Gandia

Estefanía Chover durant la seua al·locució.
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MÉS DE 400 PERSONES VAN CONTEMPLAR COM UNA PLATAFORMA ELEVADORA VA PUJAR L’ESCULTURA AL SEU LLOC 

Sant Roc ja llueix a la façana de 
la parròquia del Raval d’Oliva
L a imatge beneïda de Sant Roc ja 

llueix a la porta de l’accés princi-
pal a l’església de Sant Roc d’Oli-

va. L’antiga mesquita del Raval d’Oliva 
conta per primera vegada en la seua 
història amb una escultura en la façana 
del titular del temple en la fornícula que 
es va construir en el seu moment i que 
mai va ser ocupada, en el dia del santo-
ral d’aquest, el 16 d’agost.

Més de quatre-centes persones van 
contemplar com, mitjançant una plata-
forma elevadora, es va pujar l’escultura 
fins al lloc definitiu sota l’atenta mirada 
del rector Javier Catalá a més de la cor-
poració municipal d’Oliva encapçalada 
per l’alcaldessa Yolanda Balaguer, la 
vicealcaldessa Ana Morell i el regidor 
de patrimoni Julio Llorca, entre altres.

L’eucaristia va ser cantada pel grup 
del Cor Parroquial de Sant Roc i en fi-
nalitzar la mateixa es van disparar focs 
artificials i una traca, i es van repartir 
orxata i granissat de llima a tots els as-
sistents a l’esdeveniment.

La parròquia va nomenar com a pa-
drins de la nova imatge als xiquets i xi-
quetes que han pres la comunió aquest 
any 2022, Rodrigo Llopis, Joan Salvador 
Fuster, Benjámin Cavalcani, Marta Villa-
real, Carla Villena, Anaís Jiménez i Coral 
Escoda.

També als joves que s’han confirmat 
aquest mateix any i que són Josep For-
nelio, Pepe Gosp, Paula Fuster, Alberto 
Moll, Ivan Cobo, Marc Cots, Carmen 
Bertomeu, Paula Giménez, Lucía Lo-
rente, Nerea Verge, Óscar Verge, Jaume 
Castaño, Josep Antoni Morell, Azahara 
Ángel, Pau Parra i Paula Salazar.

A més dels joves que han fet el ritu de 
la promesa júnior del Fossar 2022 i que 
són: Jordi Llorca, Clara Castany, María 
Llorca, Carlos Sendra i Jaume Sánchez 
i finalment les joves que inicien la seua 
etapa com a monitores del Júnior Paula 
Salort, Núria Pérez, María Mañó, Patro 
Ortells, Maria Castaño i Alba Alcaráz. 

Tots els seus noms figuren en la prò-
pia escultura situada en la fornícula de 
Sant Roc en la façana del temple parro-
quial per a la posteritat. El rector va as-
senyalar que xiquets i xiquetes i joves es 
comprometen a resar el dia 16 de cada 
més, un pare nostre al Santíssim Crist 
i un ocell maria a la Mare de Déu del 
Rebollet per tota la parròquia “la vostra 
oració apadrina tota la labor pastoral i 
acabaran dient Visca Sant Roc”.

.
RECONEIXEMENT A TERESA 
CLIMENT RIERA

La parròquia de Sant Roc, amb motiu 
del dia del titular del temple, com tots 
els anys reconeix la labor realitzada per 
una persona de la feligresia d’aquesta. 
En aquesta ocasió l’agraciada homena-
tjada va ser Teresa Climent Riera, que 
exerceix com a presidenta de la Confra-
ria del Sagrat Cor de Jesús de Sant Roc, 
i va rebre la felicitació del rector Javier 
Catalá i de tota la comunitat parroquial 
present en l’eucaristia.

Eucaristia de la benedicció de la nova imatge.

Mitjançant una plataforma elevadora es va pujar l’escultura fins al lloc definitiu. Teresa Climent Riera va ser homenatjada.

La imatge de 
Sant Roque 
després 
de ser 
col·locada 
en la 
façana de la 
parròquia 
del Raval. 
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MÉS DE CENT PERSONES VAN PARTICIPAR EN AQUESTA ACTIVITAT

Èxit de la primera ruta 
teatralitzada de la platja d’Oliva
L a ruta teatralitzada de la platja 

d’Oliva va ser tot un èxit. Més 
de cent persones van participar 

en l’activitat, que va ser impartida per 
Rodamons en Acció i afavorida des del 
departament de cultura, biblioteca i 
museus de l’Ajuntament d’Oliva que di-
rigeix Julio Llorca i l’Associació de Veïns 
de la Platja d’Oliva. Entre els assistents 
es trobaven la mateixa alcaldessa Yolan-
da Balaguer, el regidor de cultura Julio 
Llorca o l’edil de medi ambient Maria 
Josep Llorens, entre altres.

Va arrancar la ruta en la zona de 
la Mitja Galta, explicant els orígens 
d’aquesta barriada marinera, que se-
gles arrere va tindre una Torre Guaita 
medieval. Les restes del basament es 
troben prop del Vall dels Fonts, darre-
re del C.T. Oliva “era il·legal, perquè la 
corona donava permís per als embar-
cadors i aquesta no ho tenia. Va estar 
per a previndre atacs barbarescos. Està 
molt poc estudiada i dona nom a la zona 
del Clot de Torre”.

Els magatzems ocupaven la primera 
línia de la platja en el segle XIX i la zona 
de la Mitja Galta, concretament el ca-
rreró que uneix amb el carrer Piles, va 
acollir les primeres misses de la platja, 
enmig del barri de pescadors. Es van fer 
novenes en honor a la Verge del Rebo-
llet. En la ruta es va explicar la impor-
tància que va tindre l’arquitecte olivense 
Luis Sancho Coloma, que va tindre molt 
a veure en la configuració urbana que 
va tindre la platja olivense.

Cases rellevants com la ‘Casa dels 
Bañones’ de la família Brines. Era un 
antic magatzem i es va conformar en un 
habitatge dividit en dues parts per a la 
família. L’arquitecte Sancho Coloma, 
que va ser arquitecte municipal abans 
de la guerra civil i posteriorment va 
tornar de l’exili quan el règim va con-
siderar que estava depurat, va ser el seu 
dissenyador. També la Casa de Maians, 
que va ser confiscada durant la guerra 
civil per a convertir-la en una de les tres 
colònies infantils, la més coneguda, la 
Mare Nostrum, on rebien educació, ali-
mentació i cures sanitàries els xicotets 
allí refugiats.

Igualment es va reflectir el paper que 
va tindre la Pista Platja o Cinema de la 
Mar, com a primer complex turístic 
atractiu de la platja olivense, les casa-
matas o nius de metralladores que hi 
havia en la costa per a repel·lir els atacs 
durant la guerra civil, la creació en els 
anys 60, concretament 1962, de l’esglé-
sia de La nostra Senyora del Carmen, 
que va ser impulsada pel capellà plebà 
Antonio Montagud. Es va recordar que 
el 16 de juliol, des dels anys 80, amb la 
incorporació de la Creu Roja al servei 
militar, cada any uns 32 soldats són els 
encarregats de portar a la Mare de Déu 
del Carmen en la processó marinera.

En el Camí de les Canyades es va re-
cordar la fisonomia de les cases, simi-
lars a les del barri antic, sense cases 
ni patis perquè la gent feia la vida al 
carrer. “Potser ací va haver-hi un nucli 
poblacional antic. Hi ha dades d’època 

La ruta, en el carrer Canyades.

Imatge corresponent a l’inici de la ruta a la platja. En arribar a l’antiga colònia Mare Nostrum.

medieval i canyada significa pasturatge 
del bestiar. Està comunicat amb el Ca-
mí Vell de Dénia i Camí Vell de Pego, 
i les gents de Pego i Forna i la Vall de 
Gallinera ho utilitzaven per a arribar a 
la mar”, van indicar. Posteriorment es 
va recordar el lloc de la Caserna dels 
Carabiners, la Casa de Pau Pi o l’edifici 
de les antigues Escoles Mixta Trotonda, 
que va arribar a tindre 30 alumnes de 
diferents edats, fills de pescadors i resi-
dents a la platja. Rosita Ardit i Consuelo 
Soria van ser les professores. Posterior-
ment va ser un centre de salut i la seu de 
Creu Roja. Finalment es va recordar als 
quiosquets i l’oci que va tindre la platja 
com la Discoteca Haxis (Meiser i Arse-
nal després). La ruta va concloure en la 
plaça d’Europa. Els participants escoltant les explicacions de la guia.
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I TROBADA DE CAPITANES I CAPITANS DE LA FESTA DE MOROS I CRISTIANS D’OLIVA

Ganes de festa i de passar-ho bé 
L es Festes de Moros i Cristians 

de 2022 han sigut les de la 
represa de la normalitat festi-

va. Es palpava en l’ambient la gana 
festera que havíem contingut durant 
dos anys.

El primer dia de festes, en el trans-
curs de l’entradeta informal, van 
coincidir tres o quatre persones que 
havien exèrcit en el seu dia el càrrec 
de capità; durant la conversa sobre 
l’ànsia que havíen amagat durant 
aquestos anys, naix la idea d’ajun-
tar-se un dia a fer un dinar, xarrar 
d’allò que els apassiona, i passar-ho 
bé.

Però s’havia de materialitzar; lluny 
de diluir-se, la persistència i insis-
tència fa crear un grup de WhastApp 
que creix dia a dia, amb incorpora-
cions de persones que han exercit el 
càrrec, i d’una paella inicial per a un 
grupet, la idea creix i s’ha de buscar 
un lloc on fer la trobada festiva; i què 
havien de fer? Naturalment, posar 
música en directe.

El dia 4 de setembre va ser el dia 
elegit. El lloc de trobada el Restau-
rant Kiko Port. La música de la Xe-
Quin. La gana de festa i de passar-ho 
bé la posàvem ells mateixos.

A poc a poc la llista de comensals 
arriba a més de 40 persones, que 
arribat el dia i en trobar-se ja comen-
cen les encaixades, les abraçades, 
l’alegria de trobar-se, i especial-
ment algunes de les persones que 
van exercir càrrec en la dècada dels 
80, i que encara conserven el record 
d’aquelles primeres capitanies. Tot 
un plaer de trobada. Després de 
dinar, no podia faltar la nostra mú-
sica, i la formació d’esquadres, en 
les quals va participar també alguna 
persona que atònitament els mirava.

Un dia molt gran per al record, un 
dia de molta festa, i totes les perso-
nes que hi van assistir, contentes i 
felices, i amb gana de repetir la tro-
bada, i potser, en un futur, ampliar 
als càrrecs que els han acompanyat, 
les ambaixadores i ambaixadors.

Endavant els càrrecs de la Festa de 
Moros i Cristians d’Oliva! Grup de capitanes i capitans que van participar en la trobada.

La banda de Villena, desfilant en les festes del municipi alacantí.

La peça musical ‘La xica’ d’Oliva 
obri les festes de Moros de Villena

a banda de música de la Sociedad Musical Ruperto Chapí de Villena va triar 
per a obrir la denominada “Fiesta del Pasodoble de los Moros y Cristianos de 
Villena” una composició creada expressament per a les festes de Moros i Cris-
tians d’Oliva per l’anterior director de la banda de música olivera, l’ontinyentí 
Saül Gómez Soler.

Es tractava de la peça La Xica realitzada per Saül Gómez Soler i que fou 
estrenat per la banda de l’Associació Artístic Musical d’Oliva el novembre del 
2014. Fou el regal de la família, entre ells el seu germà Pep, a Lucia Fenollar 
Soler amb motiu del seu nomenament com a Fallera Major de la Falla l’Estació 
l’any 2015.

La composició agafa alguns compassos de la cançó “Eight days a week” de The 
Beatles. Era una de les cançons preferides de la mare, Lucia Soler Salazar, de 
gran trajectòria en la mateixa falla i que va defallir dos anys abans.

La peça olivera està sonant moltíssim en diversos actes festius de la Comunitat 
Valenciana, tant en actes de falles, com de moros i cristians i festes locals inter-
pretada per diverses agrupacions musicals valencianes, el qual és un goig per a 
la família Fenollar Soler.
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LA CAMPANYA #COMPTEMAMBTU POSA EN CIRCULACIÓ MÉS DE 100.000 EUROS

En marxa una nova fase dels xecs 
per a gastar en el comerç local

Un carrer comercial del centre d’Oliva. 

L ’Ajuntament d’Oliva ha posat a 
disposició de la ciutadania la III 
Fase dels Xecs #comptemambtu 

en el marc de la campanya d’activació 
del comerç local #Jocompreaoliva, amb 
més de 70 establiments adherits.

La Regidoria de Comerç, Mercats i 
Consum de l’Ajuntament d’Oliva, diri-
gida per la mateixa alcaldessa, Yolanda 
Balaguer, en col·laboració amb l’As-
sociació de Comerciants d’Oliva, AC-
CO, ha iniciat la tercera fase dels xecs 
#Comptemambtu dins de la campanya 
#JoCompreaOliva. Aquesta campanya, 
que ha tingut gran acollida en anteriors 
edicions, amb una inversió directa de 
l’ajuntament en el sector comercial 
de vora 200.000 �, des de 2020, i que 
s’han convertit en una inversió per als 
comerços de més del 100%, amb l’ob-
jectiu clar d’incentivar i promoure el 
comerç local i el consum de proximitat, 
«forma part d’una planificació d’actua-
cions d’incentivació del comerç local, 
posant en moviment, per tercera vega-
da, els xecs #Comptemambtu, amb l’ob-
jectiu d’activar les vendes i el consum 
local així com fer més atractiu el co-
merç d’Oliva.» Ha declarat l’alcaldessa i 
responsable de la Delegació de Comerç, 
Mercats i Consum, Yolanda Balaguer.

L’Ajuntament d’Oliva destinarà, en 
aquesta tercera fase, 50.000 euros del 
pressupost municipal a aquesta fase de 
la campanya dels xecs #ComptemAmb-
Tu d’activació del comerç local, la qual 
cosa suposarà uns ingressos de més 
de 120.000 euros al sector comercial 
d’Oliva.

L’OPERTIVA DE LA CAMPANYA
L’operativa d’aquesta campanya con-

sisteix en un inventari d’establiments 
susceptibles de beneficiar-se d’aques-
ta iniciativa, que manifesten la seua 
voluntat d’integrar-se, així com de la 
població local consumidora potencial. 
L’Associació de Comerciants d’Oliva 
ACCO, per altra banda, gestionarà un 
sistema de compra de xecs #Compte-

mambtu àgil i econòmic en diversos 
punts d’atenció personalitzada i un 
sistema de comprovació d’ús d’aquests 
xecs als comerços locals prèviament 
adherits a la iniciativa. Els punts de ven-
da dels xecs són Roseta Calçat, Electro-
domésticos Barreres, Atypical, Martínez 
Momparler, Arpe òptica, Caché i Oleyo 
creativa, on també es repartiran fullets 
informatius sobre els 65 comerços ad-

herits on poder bescanviar-los.
La població consumidora i interes-

sada a participar d’aquesta campanya, 
major de divuit anys i empadronada a 
Oliva, podrà realitzar les seues com-
pres amb xecs de 25 euros per unitat, 
amb un màxim de 2 per persona, els 
quals es convertiran en 4 xecs de 25 
euros (màxim 100 euros) per poder 
gastar als establiments comercials ad-

herits. Un total de 65 comerços d’Oliva 
han volgut participar i beneficiar-se en 
aquesta tercera fase de la campanya 
#Jocompreaoliva, on es podran gastar 
els xecs #comptemambtu.

VALORACIÓ POSITIVA
Segons la presidenta de l’Associació 

de Comerciants d’Oliva ACCO, Fany 
Sanchis, «des d’ACCO valorem molt 
positivament aquests tipus d’iniciatives 
que a més a més, tenen molt bona re-
buda entre la ciutadania i els comerços 
d’Oliva. En aquesta ocasió iniciem la 
tercera fase de la campanya d’incenti-
vació del comerç local i esperem que 
en siguen moltes més en un futur».

Per altra banda, l’alcaldessa i respon-
sable de comerç, Yolanda Balaguer, as-
segura que «la campanya pretén recu-
perar la facturació del teixit comercial, 
que ha baixat durant els últims anys a 
conseqüència de la crisi sanitària, ator-
gant un marge d’oxigenació en benefici 
de les famílies d’Oliva. Tot això és per 
evitar en la mesura del possible el tan-
cament massiu d’establiments, mitigar 
el creixement de la desocupació i re-
forçar l’economia d’Oliva i de la seua 
ciutadania».

Els interessats 
en aquesta 
campanya podran 
realitzar les seues 
compres amb xecs 
de 25 euros per 
unitat i un màxim 
de 2 per persona

L’alcaldessa, Yolanda Balaguer, i la presidenta d’ACCO, Fany Sanchis, en la presentació de la campanya. 
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La Unión Deportiva Oliva té nou president, Joan Mascarell, que ha accedit al càrrec 
amb molta il·lusió i projectes. Agraeix que l’anterior junta deixara el club sanejat. 

La plantilla del primer equip ja està confeccionat i preparada per a afrontar la Lliga. 
D’altra banda, es marca un parell de reptes, obtindre més ajudes municipals i que la 

Federació repare la malparada gespa del Morer

JOAN MASCARELL, NOU PRESIDENT DE LA UD OLIVA

– Des que vas accedir a la 
presidència del  c lub com a 
anat?

– La transició ha estat molt ràpida. 
Hem fet moltíssima feina, però con-
tinua haguen-ne molta més. En tema 
del camp hem arreglat les parets, 
hem llevat les tanques perilloses, 
hem pintat tot el camp. Hem inten-
tat parlar amb la Federació pel tema 
de la gespa, però no ens hem pogut 
reunir amb ells. Quant al tema de 
l’equip, el primer, el vam confor-
mar prou ràpidament, t inguérem 
els jugadors prompte i els del filial 
també. Pel que fa a la base hem tin-
gut una acceptació increïble. L’any 
passat a hores d’ara estaven inscrits 
50 o 60 jugadors i enguany ja tenim 
250 a dia de hui i encara queden 
molts per inscriure’s.

– Eixa transició va ser ràpi-
da perquè ja tenies molta fei-
na avançada. Havies parlat ja 
amb molta gent per a confor-
mar el nou equip...

– Sí. Vam estar parlant amb l’an-
terior directiva i vam acordar po-
der anar fent la feina a poc a poc. 
Teníem ja parlats molts fitxatges i 
renovacions, inclús els entrenadors 
aparaulats. I ha estat molt senzill 
el pas d’una directiva a l’altra i co-

mençar nosaltres a fer la feina.

– Que ha estat el més com-
plicat que t’has trobat d’ençà 
que accedires al càrrec?

– El més complicat per a mi ha 
estat professionalitzar el club en 
matèria de màrqueting, en l’àmbit 
de xarxes socials i  crear la nova 
base de dades. Hem creat aquesta 
base perquè el que vinga darrere ja 
la tinga amb tots els jugadors, tèc-
nics, correus electrònics, dades de 
naixement, etc., per poder tindre 
tota la informació de manera més 
directa. Això ha estat el més compli-
cat a part de la feina del camp. Vull 
donar les gràcies tant als directius 
com a alguns pares que han vingut a 
ajudar, perquè hem estat tot el mes 
d’agost anant nosaltres mateixos a 
obrar i treballar des de les sis del 
matí, sense tindre ni idea d’obra, 

hem atés les necessitats que hi havia 
en la matèria.

– Perquè en aquest moment 
l’economia del club com està?

– Està bé. L’economia ens la van 
deixar sanejada, sense cap deute 
amb ningú. Inclús hi havia uns es-
talvis que l’anterior directiva els 
tenia un poc apartats i d’ací hem 
pogut fer les obres de vora 7.000 
euros en material. Si haguérem con-
tat la mà d’obra s’haguera encarit 
molt més i no teníem diners per a 
encarregar-ho. Ens han ajudat mol-
tíssim. Done les gràcies a l’anterior 
directiva encapçalada per Vicent 
Mayol de què el club estiga tan sa-
nejat, que hi haguera aquests diners 
per fer coses. No hi ha deutes amb 
ningú , perquè quan va entrar l’an-
terior directiva hi havia entre 60 i 
80.000 euros, i és d’agrair.

“Volem més 
subvencions de 
l’Ajuntament i que 
la Federació ens 
ajude en el Camp 
del Morer”

“L’economia ens la van deixar sanejada, 
sense cap deute amb ningú. Inclús hi 
havia uns estalvis. Done les gràcies a 
l’anterior directiva encapçalada per Vicent 
Mayol de què el club estiga tan sanejat” 

– Esportivament, has pogut 
fitxar als jugadors que volies 
o s’ha escapat algun d’ells?

– Sempre se  t ’escapen perquè 
no anem a enganyar. Nosaltres ho 
fem per voluntarisme i no paguem 
a ningú, simplement les despeses 
de gasolina si algun jugador està 
estudiant a València o Alacant, etc. 
Inclús algun jugador ha hagut de 
vindre cada dia des de València i li 
hem pagat totes les despeses. Però 
és complicat lluitar contra equips, 
inclús de primera que paguen un 
salari. Ens agradaria poder-ho fer 
també, tanmateix pensem que a ho-
res d’ara tal com està tot és compli-
cat aplegar ací. Pense que encara 
que s’hagen escapat jugadors, tenim 
una plantilla en la qual el 90 % ens 
han dit que sí a la primera vegada 
de parlar, i altres que ens ha costat 
un poc més. Però estem contents i 
satisfets del que tenim.

– Què creus que faria falta, 
més patrocinadors amb més 
diners per al club?

– Els patrocinadors estan partici-
pant moltíssim. Hi ha molta accep-
tació. Inclús d’ells mateixos rep te-
lefonades preguntant-me com va el 
club, si els canvis funcionen, i volen 
entrar a participar més. Volem tam-
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JOAN MASCARELL, NOU PRESIDENT DE LA UD OLIVA

Joan Mascarell, el nou president de la UD Oliva.

bé més subvencions de l’Ajuntament 
i  que la Federació estiguera més 
prop i ens ajudara en el Camp del 
Morer. Hi ha jugadors que no han 
volgut vindre o els ha costat més 
en veure el camp i la gespa i s’han 
preocupat. Hem tingut moltíssimes 
lesions els darrers anys a causa de 
la situació de la gespa. Ara mateix 
tenim un dels dos porters lesionat 
per això com que no està acostu-
mat. És dur treballar així. L’altre dia 
es va fer un forat en una porteria i 
es veu l’asfalt.

– Creus necessari que es mi-
llore la gespa i si la Federació 
no ho fa, que ho faça l’Ajun-
tament?

– No soc jo qui ho ha de dir. Sa-
bem que el camp és de la Federa-
ció, però si no ens atenen, l’Ajun-
tament tindria, si ho fera, un dels 
millors Poliesportius de la Comu-
nitat Valenciana. Van vindre des de 
La Nucia i es quedaren meravellats 
de tot el que tenim excepte de la 
gespa del camp. Un club com Oliva 
pot assumir gastar-se 10.000 euros 
arreglant el camp, en il·luminació, 
etc.?. Pel que fa a la llum tenim dos 
pressupostos i són de 40.000 euros. 
A la nit no es pot entrenar ni jugar.

– No hi ha possibilitat d’estu-
diar posar l’energia solar?

– És  que a ixò tampoc és  cosa 
nostra. Aquest estiu he parlat amb 
el  president de la Federació Va-
lenciana de Futbol, però agost és 
mala època i costa poder quedar. 
Ha estat el mundial femení, el Mun-
dial sub-16 i jo sé que és complicat 
parlar amb ells, això no obstant sé 
que estan receptius. Van parlar an-
teriorment amb l’ajuntament per-
què sabem que hi ha camps que no 
volen, com el de Catarroja o el d’Al-
ginet, i estan parats. Parlem que el 
nostre camp és del 2003, és el més 
vell en ser el primer que es va fer a 
la Comunitat Valenciana i no s’ha 
canviat, i serà l’últim en fer-ho.

– Has tingut alguna resposta 
de la Federació o tot són llar-
gues?

– La Federació vol seure a parlar, 
però per tema d’agenda caldrà qua-
drar-ho. Jo també entenc eixa postu-
ra. Li he tocat dues vegades i no el va 
poder agarrar i després sempre m’ha 
respost quan ha pogut. Em vaig pre-
sentar i ja ens coneixíem perquè va 
ser professor meu. Vol parlar, però 
“las cosas de palacio van despacio”. 
Tant de bo tinga’m la reunió promp-
te i sobretot que ens diga fins on vol 
arribar. Si vol cedir les instal·lacions 
a l’Ajuntament o si volen portar-les 
ells. Oliva potser un gran reclam a 
nivell Federació. Fa dos anys érem el 
club de la Comunitat Valenciana amb 
més fitxes llevant dels tres grans i 
això alguna cosa vol dir.

– I cal parlar de la resposta 
social. Com estem quant a so-
cis?

– Després de la mitja presentació 
la gent està responent molt bé. Els 

preus els hem ajustat molt més per 
on estem ara. Fins ahir érem 230 
socis i m’he posat la meta de 600 so-
cis. Queden quatre o cinc setmanes 
per començar la lliga en casa perquè 
tenim un partit de sanció pendent. 
La gent s’espera vindre al camp i fer-
se el passe allí. El dia de la presen-
tació es van fer uns 60 nous socis. 
Però eixe dia érem vora 300 perso-
nes. Estem contents de l’interés de 
la gent.

– Amb el mal temps, com va-
lores el que es va poder fer de 
presentació de l’equip?

– Jo  crec  que  bé .  Ens  va  sor-
prendre que hi haguera tanta gent. 
Sempre, per ser un divendres i mal 
dia per a molts, estiu, no pots por-
tar equips de renom, però eixe dia 
érem més de 300 persones i va estar 
molt bé. Fou una llàstima perquè pel 
temps, molta gent que encara estava 
entrant no ho van poder gaudir. Ha-
guera estat un bon partit, perquè hi 
ha molta il·lusió en el nou projecte 
esportiu.

– Què destacaries com a pre-
sident del nou equip de prime-
ra regional?

– Sobretot la joventut i la il·lusió 
que es veu en la gent que ja estava 
ací. Està clar que hi ha molta gent 
nova, però qui estava en temporades 
anteriors vegem una il·lusió renova-
da, no sé si és perquè veuen estibant 
des de darrere els juvenils que han 
pujat o com la gent que hem firmat. 
Però la il·lusió, la intensitat que po-
sen, les ganes. Per ara és un vestua-
ri molt net, de bons amics i el dia 
de la presentació el club convida a 
sopar a l’equip, es van quedar tots i 
molt bon ambient, que fa molt bona 
pinya. Quan estàs en un equip que 
no cobren, és molt important que la 
gent estiga contenta, amb els místers 
Capi i Miquel que són també joves, 
crec que podem fer molt bona feina.

– Finalment, objectiu que et 
marques a final de tempora-
da...

– Vaig a dir el mateix que els he 
dit als jugadors i als místers. I és 
un sol objectiu: començar amb 22 
jugadors i acabar amb tots ells i so-
bretot que gaudisquen. Perquè fa 
molts anys que la UD Oliva comença 
amb 22 jugadors i com la tempora-
da passada ens costa acabar amb 8 
juvenils, i els done les gràcies que 
van salvar la temporada i l’equip. 
Però crec que els juvenils tenen una 
tasca i el primer equip una altra. 
Si són una pinya i entrenen bé, al 
final segur que estarem dalt de la 
taula classificatòria. Més del 80% 
és gent de casa i la resta de la Safor, 
de Ròtova, Piles o l’Alqueria de la 
Comtessa. Vull destacar que estem 
considerant fer tres juvenils de la 
quantitat de gent que tenim i que 
es volen quedar a Oliva. La nostra 
filosofia és que si se’n volen anar 
són lliures, però la majoria després 
tornen, perquè la UD Oliva és un 
club distint, familiar i això agrada 
als esportistes del poble.
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Miguel Àngel Grau, nou director 
de l’Associació Artístico-Musical

Miguel Ángel Grau, dirigint a la banda.

Des de la Associació Artístic Mu-
sical d’Oliva s’ha donat a ben-
vinguda al qual a partir d’ara és 

el nou director de la Banda Simfònica 
de la ciutat comtal, Miguel Ángel Grau 
Martínez, que ve a substituir al mes-
tre de Tavernes de la Valldigna Omar 
Sala Escrihuela. Ja ha fet els primers 
assajos i ha estat molt ben rebut per la 
junta directiva i sobretot pels membres 
de la banda simfònica de l’entitat que 
dirigeix.

El nou director natural de Xàtiva, 
compta amb un gran recorregut en el 
món de la música. Entre altres, ha sigut 
nominat al premi Euterpe en l’apartat 
de direcció de banda i, a més, ha estat 
guanyador de diversos certàmens, entre 
molts d’ells destaquem el primer premi 
en l’III i IV Certamen de Música de Mo-
ros i Cristians - ciutat d’Oliva.

“Comencem aquesta nova etapa amb 
molt d’entusiasme i il·lusió. Esperem 
continuar omplint de música els ca-
rrers i recintes d’Oliva amb el nostre 
nou mestre, sempre acompanyats dels 
socis del #AAMO i tot per a fer gaudir el 
veïnat d’Oliva, per això treballem “s’ha 
indicat des de l’entitat que presideix 
Juan Carlos Morera.

Natural de Xàtiva (València) va co-
mençar als set anys la seua formació 
musical a l’escola de la Societat Mu-
sical ‘La Nova’ de Xàtiva. De la mà del 
seu mestre Julio Juan García s’inicia en 
la direcció l’any 1994. Posteriorment, 
va estudiar Direcció d’Orquestra amb 
Florin Totan (Romania) i José M. Cer-
vera Collado. També ho ha fet en l’es-
pecialitat de Direcció de Banda amb els 
mestres; Jan Cober (Holanda), Norbert 
Nozy (Bèlgica), Frank de Vuyst (Bèlgi-
ca), Franco Cesarini (Suïssa), i els es-
panyols, José Rafael Pascual Vilaplana, 
Jaime Belda Cantabella, Miquel Rodri-
go, Rafael Sanz Espert i Enrique García 
Asensio.

La Federació de Societats Musicals 
de la Comunitat Valenciana el va nomi-
nar l’any 2004 com un dels sis direc-
tors de la Comunitat per a obtindre el 
Premi Euterpe en l’apartat de director 
de Banda

Ha realitzat cursos d’orientació di-
dàctica i pedagògica i ha assistit a clas-
ses màsters i conferències dels com-
positors i directors; Robert W. Smith 
(els EUA), Jan van der Roost (Holan-
da), Johan de Meij (Holanda), Jacob 
de Haan (Holanda), Bert Appermont 

(Bèlgica) Franco Cesarini (Suïssa), i 
Enrique García Asensio.

ELS SEUS INICIS
En els seus inicis en la direcció, ha 

estat com a director en la Banda Ju-

venil de la Societat Musical ‘La Nova’ 
de Xàtiva , així com també en la Unió 
Musical de L’Alcudia de Crespins . 
També ha sigut director Convidat en 
l’Orquestra Simfònica de la Societat 
Musical ‘La Nova’ de Xàtiva. Entre 

els anys 2003/2007 va ser director 
titular de la Unió Musical d’Ondara 
(Alacant). En aquesta banda ha gra-
vat diversos CD’s, i ha aconseguit dos 
primers premis en el certamen del 
Verger.

SUBSTITUEIX AL MESTRE DE TAVERNES DE LA VALLDIGNA OMAR SALA ESCRIHUELA
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QUINZE PREMIS FOREN PER ALS MÚSICS I PREMSA DE LA CIUTAT

La música d’Oliva brilla a la Gala 
Hermes de les bandes de La Safor

Musics 
premiats 
als 
Hermes 
d’Oliva.

Quinze dels premis Hermes que es 
van repartir a la Gala celebrada 
el passat dissabte tres de setem-

bre al Restaurant Molí Canyar de Potries, 
foren per a músics i premsa d’Oliva, el 
qual els va convertir en protagonistes de 
l’edició d’enguany de l’acte que organit-
za anualment la delegació comarcal de 
la Federació de Bandes de Música de la 
Safor-Valldigna.

Després de dos anys sense organit-
zar-se l’acte per la pandèmia, enguany 
que s’ha recuperat amb molta força, la 
delegació de l’Associació Artístico Musi-
cal d’Oliva fou la més nombrosa de l’acte 
i la que més reconeixements va tindre en 
el mateix.

Els guardonats per l’AAMO amb el 
premi Hermes, lliurats per la presidenta 
comarcal Cristina Fornet, foren del curs 
2019-22 el titulat superior Nicolau Mo-
rera Gilabert, en l’especialitat de trompa; 
i els titulats professionals Vicent Pastor 
Marí, en l’especialitat de percussió;  Paco 
Mayor Montagud, en especialitat de violí; 
Laura Guerrero Calvache, en especialitat 
de violí –no va poder estar present en 
l’acte–, Tomàs Iniesta Llopis, en especia-
litat de contrabaix; i el mateix president 
de l’Associació Artístico Musical d’Oliva 
,Juan Carlos Morera Bertomeu, en les es-
pecialitats de trompa i contrabaix.

Del Curs 2020-2021 els titulats pro-
fessionals guardonats foren: Enric 
Santamaria Peiró, en l’especialitat de 
viola; María Ferrer Ivanova, en l’espe-
cialitat de clarinet; Mireia Roig Pastor, 
en l’especialitat de flauta travessera; i 
Ana Muñoz Fuster, especialitzada en el 
violoncel. També María Llin Escrivà, en 
l’especialitat de guitarra; Héctor Robles 
Escrivà, en l’especialitat de trompa; i el 
seu germà Joel Robles Escrivà, també en 
l’especialitat de trompa.

Finalment del curs 2021-22 la titulada 
professional Lucía Montilla Sánchez, de 
l’especialitat en flauta travessera també 
va rebre el seu reconeixement Hermes 

en la mateixa gala de la música de la 
Safor.

Hermes especial al programa Fem 
Comboi!, de VCF-Ràdio Safor d’Oliva

La delegació comarcal de la Fede-
ració de Bandes de Música de la Sa-
for-Valldigna va lliurar enguany dos 
premis Hermes especials, per primera 
vegada després de la pandèmia. Els dos 
per consens unànime de les forma-
cions musicals comarcals que l’ator-
guen.

El primer va ser per al programa 
‘Fem Comboi!’ de VCF-Ràdio Safor al 
87,6 de la Frequència Modulada (FM) 
i que es fa cada vesprada de dilluns fins 
dijous de 17 a 19 h, pel suport a les 
societats musicals i la música durant 
aquests mesos després de la pandèmia. 
El premi fou entregat per la presidenta 
comarcal Cristina Fornet al codirec-
tor del programa, Miquel Font, amb 

l’absència del seu company Juan Carlos 
Girau.

El segon Hermes especial va anar a 
parar al músic de la banda de l’Asso-
ciació Musical Santa Cecília de l’Alque-
ria de la Comtessa Vicent González “el 
tio Vicent”, i el va replegar la seua filla, 
per indisposició a causa del fet que es-
tava malalt de la Covid-19 eixe mateix 
dia. La jornada va cloure amb un sopar 
i una festa musical en la qual participa-
ren diversos músics de les bandes de la 
comarca de la Safor.

UNES ESCULTURES SINGULARS
Les escultures que es lliuraren en els 

Premis Hermes 2022 van ser realitza-
des pel taller ocupacional de la Funda-
ció Espurna de la Safor, que treballen 
amb monitors que els ajuden a fer uns 
treballs magnífics i acurats, que agra-
daren a tots els assistents a l’acte.

Presentat el llibre 
‘Elca. Feliz vida’
L a Fundació Francisco Brines i la Diputació de València, precursor 

del projecte, han presentat el llibre ‘Elca. Feliz vida’ amb la 
col·laboració de la Regidoria de Cultura de l’Ajuntament d’Oliva. 
L’esdeveniment, es va celebrar en la seu de la Fundació Francisco 
Brines (Pda. l’Elca s/n Oliva) i va comptar amb la presència de Toni 
Gaspar, president de la Diputació de València, Yolanda Balaguer, 
alcaldessa d’Oliva, l’editor i periodista Juan Lagardera i el poeta 
Vicente Gallego.
‘Elca. Feliz vida’ és una iniciativa de la presidència de la Diputació 
de València, un llibre que recull la síntesi de l’univers de Francisco 
Brines. En ell s’hi pot trobar un recull de treballs del poeta, i Premi 
Cervantes, Francisco Brines, així com articles d’altres autors com 
Carlos Marzal, Vicente Gallego o Fernando Delgado, envers la vida i 
obra de Brines. A més a més, compta amb una escrupolosa selecció 
d’imatges de Bleda i Rosa que il·lustren la icònica vil·la, residència 
del poeta i espai emblemàtic d’Oliva. L’acte de presentació, amb el llibre en primer terme.

Premi Hermes especial al programa ‘Fem Comboi’ de Radio Safor.
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La ciutat d’Oliva 
és franciscana des 
dels seus orígens
La ciutat d’Oliva és franciscana 

des dels seus orígens. Jaume I 
va concedir el 17 de febrer de 

1249 els termes de Rebollet, Medio-
na i Oliva a Francesc Carròs. Carros 
es va reunir amb el rei a Morella en 
1251 concedint-li aquest llicència 
per a enviar cent famílias musulma-
nes al final de Rebollet, possible-
ment a l’actual Raval d’Oliva la ma-
joria d’elles. Al mateix temps es va 
fundar la ciutat cristiana, amb unes 
40 cases i una església possible-
ment dedicada a San Francisco prop 

Imatge de Sant Francesc d’Assís, obra de Francisco Teruel.

PREHISTÒRIA DE LA NOVA 
PARRÒQUIA D’OLIVA

Els inicis històrics de la nova parrò-
quia de Sant Francesc d’Assís, s’inicien 
amb la donació d’unes propietats de 
Na Ramona Vidal Lorente a l’església 
parroquial de Santa María la Major de 
la ciutat d’Oliva, representada per An-
tonio Montagut Garrido, rector plebà 
d’aquesta església, el dia 12 d’abril de 
1948, per: “erigir una nova ermita per 
al culte catòlic”, com així es desprén 
de les escriptures de compravenda.  
Amb tot aquest llegat, Antonio Monta-

d’on Francesc Carròs va construir la 
seua fortalesa 

Posteriorment amb l’arribada dels 
Centelles a Oliva, atés que Francesc era 
el nom de pila de la família, també te-
nien a Sant Francesc d’Assís com el seu 
patró, confirmant el franciscanismo de 
la ciutat des de segles.

Sant Francesc d’Assís va ser nomenat 
patró d’Oliva en el segle XVII. Segons 
les dades localitzades per l’arxiver de 
Santa María la Major José Castell el de-
cret es troba en el Llibre de Capítols 
i reflecteix que en data 7 de febrer 

de l’any 1651 Jaume Navarro, notari, 
escriviente de sala i jurat de la Vila 
d’Oliva “entrega el decret de la festa 
del gloriós Pare nostre San Frances Pa-
tró de la Vila d’Oliva el qual el decretà 
el senyor D.Francisco Ferrer i Mila, 
prevere canonge de la Santa Església 
de la de València, visitador general del 
present Archibisbat ett. El qual fonch 
concedit al justícia i jurats de la dita 
Vila, pera que ho dia de la festa del dit 
Pare S.Frances la tinguen de guardar i 
de precepte i millor....en data 7 de juny 
de 1648”.

gut Garrido va acceptar l’escriptura i va 
començar a plantejar-se la possibilitat 
d’elevar a categoria de parròquia el que 
al principi era un projecte d’ermita. Per 
a poder dur a terme totes aquestes idees 
i després d’un cert temps d’espera, 
l’Arquebisbe de la Diòcesi de València, 
Marcelino Olaechea Lizaga, signaria el 
decret que va declarar erigida la nova 
parròquia el 29 de desembre de 1953, i 
així es va desmembrar de l’església pa-
rroquial de Santa María la Major.

L’arquebisbe va deixar l’elecció del 
títol d’aquesta parròquia en mans del 

Façana de l’església de Sant Francesc.

SANT FRANCESC, PRIMER PATRÓ DE LA CIUTAT
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Imatge de Sant Francesc d’Assís, obra de Francisco Teruel.

plebà de llavors Antonio Montagut Ga-
rrido i al vicari-arxiver José Castillo 
Bomboí, tots dos van proposar com a 
titular de la nova parròquia a Sant Fran-
cesc d’Assís, per ser el patró de la ciutat 
d’Oliva, tindre aquesta ciutat gran tra-
dició franciscana i haver existit una co-
munitat franciscana molt coneguda pels 
seus estudis, on era el monestir de San-
ta Maria del Pi (ermita de Sant Antoni). 

La nova parròquia al principi era atesa 
pel clergat de Santa María, fins que va 
ser nomenat el primer rector de la nova 
parròquia, designació que va recaure el 

dia 17 de febrer de 1954 en la persona 
de Fernando Tur Ciscar, fins al moment 
coadjutor de la parròquia de Sant Ro-
que d’Oliva. 

La nova parròquia de Sant Francesc 
d’Assís, rebia un cens de 2.800 feligre-
sos. Al principi la parròquia estava si-
tuada a la casa que feia cantonada amb 
la carretera de Pego i la plaça Rierol 
dels Frares, on se celebrava el culte ca-
tòlic i totes les activitats apostòliques. 
Aquesta casa va ser donada a la parrò-
quia per Na Ramona Vidal Lorente i des-
prés va ser posteriorment demolida per 

a la construcció de l’actual Casa Abadia, 
que va ser inaugurada al desembre de 
1961, amb l’arquitecte Joaquín Aracil 
Aznar, autor del projecte arquitectònic. 

Com el concepte de parròquia és molt 
més extens, la nova parròquia necessi-
tava unes noves dependències i locals 
per a donar cabuda a tot el treball apos-
tòlic. Tot això no va suposar cap con-
tratemps per a la ciutat d’Oliva, i espe-
cialment per a Na Ramona Vidal Lorente 
que com era la nova benefactora de la 
parròquia, va assumir la responsabili-
tat, no sols d’alçar un nou temple, sinó 

Construcció de l’església.

també unes noves dependències pa-
rroquials que van donar cabuda a les 
noves formes d’apostolat que sorgien 
en l’època.

El 7 de novembre de 1954 es va pro-
cedir a l’enderrocament de les parets 
del solar que se situa al costat de la ca-
rretera de Pego i el carrer Sant Ignasi de 
Loyola, que també va ser donat per Na 
Ramona Vidal Lorente, per a iniciar les 
obres de construcció del temple provi-
sional i futur centre parroquial. 

El 19 de maig de 1955 es va inaugurar 
el temple provisional. Durant 17 anys 
va estar la nova parròquia situada en 
aquest edifici, on se celebrava el culte 
catòlic i totes les activitats apostòliques, 
entre elles, una emissora de ràdio lo-
cal que va començar les emissions l’1 
d’octubre de 1965 i va ser la veu d’Oliva 
durant 9 anys, en què per ordre d’In-
formació i Turisme va ser clausurada. 
En l’actualitat aquest edifici ha passat a 
ser el centre parroquial, on es realitzen 
totes les activitats parroquials.

No cal oblidar l’esforç comú que va 
posar tota la població d’Oliva i més 
concretament el barri de Sant Francesc, 
que enfervorit a dur a terme aquest pro-
jecte cap avant, va suscitar l’aparició 
de diversos benefactors entre ells José 
Verdú Savall que va ser qui va animar 
a la seua germana política Na Ramona 
Pérez Gisbert, vídua de Juan Abad Vale-
ro, al fet que fera donació de dues cases 
de la seua propietat, una que servia de 
magatzem de taronges i fruites i una al-
tra que servia de quadra ( “l’hostal del 
Sapet”) per a la construcció del nou i 
actual temple parroquial. La donació 
d’aquestes propietats en la parròquia de 
Sant Francesc d’Assís, la va realitzar Na 
Ramona Pérez Gisbert el 30 de març de 
1954, segons es desprén de l’escriptura 
de donació. Al costat d’aquesta valuosa 
donació va seguir l’ajuda econòmica 
de José Verdú Savall i la seua esposa N 
‘Ángeles Pérez Gisbert que considerant 
l’obra com a seua, van fer donació de 
615.000 pessetes, a més de sufragar el 
cost del ferro utilitzat en la construcció 
del temple i les vidrieres artístiques. 

Per a poder seguir amb les despeses 
de l’edificació, es van vendre les finques 
rústiques que van ser donades per Na 
Ramona Vidal Lorente, amb un import 
de la venda que va ascendir a 756.400 
pessetes. Com amb la venda d’aques-
tes propietats no es podia pagar ínte-
grament les despeses de l’obra, es va 
sol·licitar un crèdit bancari de 500.000 
pessetes a un interés molt baix per a po-
der continuar amb la construcció del 
nou temple parroquial.

FESTES A SANT FRANCESC 2022
Oliva celebra la festivitat del seu patró, 

Sant Francesc d’Assís, amb nombroses 
activitats festives i litúrgiques. El passat 
dissabte, 17 de setembre, va tindre  lloc 
el pregó i la cercavila amb la comissió 
de festes que presideixen Miguel Miña-
na i Silvia Castillo.

Els actes continuaran el pròxim dis-
sabte, 24 de setembre, a les 19 h, amb 

el trasllat de la imatge de Santa Clara 
des del Monestir de les Monges Claris-
ses fins a l’església de Sant Francesc. I a 
les 21.30 h, tindrà lloc el sopar solidari 
i discomòbil, al carrer de Sant Ignasi de 
Loiola.

Seguidament, el divendres 30 de se-
tembre, a les 21 hores, es realitzarà el 
ball de la Dansà d’Oliva al carrer del 
Niño. I per finalitzar, a les 23.30 hores, 
tindrà lloc el tradicional Cant de l’Au-
rora, amb la concentració al Centre 
Parroquial de Sant Francesc. L’itinerari 
del Cant de l’aurora partirà des de la Pa-
rròquia Sant Francesc, per Raconada de 
les Ermites, Monges Clarisses, Reis Ca-
tòlics, Natzaré, Verge del Carme, plaça 
de l’Església, Església, Aula, les Torres, 
Sant Cristòfol, plaça de Sant Roc, Aba-
dia, les Tendes, Sant Vicent, Verge del 
Rebollet, Sant Vicent, Barranc, Alejan-
dro Cardona, plaça de Joan Baptista Es-
crivà, Convent, Poeta Querol, Salvador 
Mestre Parra, Monges Clarisses, Calixt 
III, Zorrilla, Raconada de les Ermites, 
carretera Pego i per carrer de la Creu.

Les festes en honor al Patró d’Oliva 
continuaran dissabte, 1 d’octubre, a 
les 11 hores fins a les 14 hores, amb 
jocs tradicionals, cucanyes i activitats 
infantils a la placeta del Riuet dels 
Frares. I a les 12 hores, se celebrarà 
el concurs de paelles populars al ca-
rrer de Santa Cecília.Diumenge, 2 
d’octubre, a les 10 hores, tindrà lloc 
la Festivitat de Sant Francesc d’Assís, 
patró d’Oliva. Començarà a les 10 ho-
res, amb una cercavila per recollir als 
festers, festeres i la corporació muni-
cipal. La concentració i l’eixida serà 
de la plaça Casa d’Alonso, per arribar 
a recollir la corpoació i finalitzar a la 
Parròquia de Sant Francesc. 

Seguidament, a les 19.30 h, es rea-
litzarà la solemne Processó en honor 
a Sant Francesc d’Assís, patró d’Oliva. 
L’itinerari serà: Parròquia, La Creu, Ca-
lixt III, Manuel de Falla, Dr. Alexandre 
Fléming, Monges Clarisses, carretera 
de Gabriel Ciscar, Niño, Montaner, 
Comte d’Oliva, Santa Cecília, Elca, ca-
rretera de Pego, raconada Ermites i la 
parròquia de Sant Francesc d’Assís.

En finalitzar, i abans d’entrar les 
imatges de Santa Clara i Sant Francesc, 
es dispararà un castell de focs d’artifici 
per la pirotècnia Borredà, que s’em-
plaçarà a la Raconada de les Ermites.

Després hi haurà un vi d’honor al ca-
rrer de Sabin i Salk.

TREBALL INTENS
La regidora de Festes, Yolanda Nava-

rro, ha explicat que els festers i festers 
de Sant Francesc d’Assís han realitzat 
un treball molt intens per organitzar 
nombroses activitats que involucren a 
tots els veïns i veïnes. Des dels xiquets, 
amb unes jornades lúdiques infantils, 
passant pels més joves I com no, a la 
gent més gran. “Vull felicitar a la junta 
directiva, als presidents, Miquel i Sil-
via, i a tots els festers i festeres pel seu 
esforç I dedicació.” Ha afirmat la regi-
dora de Festes.

Oliva celebra la festivitat del seu 
patró, Sant Francesc d’Assís, amb 
nombroses activitats festives i 
litúrgiques. 

Festa amb motiu de la primera pedra de l’església

Col·locació de la primera pedra de l’església Sant Francesc.
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TRETZE  PANELLS CONFIGUREN LA RUTA MEMORIALISTA ‘ELS CAMINS DE LA MEMÒRIA’ 

Ruta per a donar a conéixer fets 
històrics en els llocs on van ocòrrer

E l Oliva materialitzarà ‘Els camins 
de la memòria’ en una ruta cul-
tural pels llocs d’interés memo-

rialista. 13 panells configuren la Ruta 
Memorialista pel municipi d’Oliva, i 
pretenen donar a conéixer fets històrics 
en l’àmbit local, en els llocs on van ocó-
rrer. “Els camins de la memòria” és un 
projecte multiplataforma que disposa 
d’un documental, un lloc web, i ara 
també d’una ruta que realçarà els llocs 
de la memòria del municipi.

Josep Escrivà, regidor de Memòria 
Democràtica, explica que els panells 
relaten els fets que van ocórrer a Oli-
va, arran del colp d’estat militar, contra 
la II República, en els espais físics que 
es van desenvolupar. “La ciutat d’Oliva 
va ser destí d’acolliment d’unes 3.000 
persones refugiades, entre 1937 i 1939, 
entre les quals es trobaven 500 xiquets 
evacuats i acollits a les colònies ins-
tal·lades en el Municipi d’Oliva, gràcies 
a la col·laboració interadministrativa lo-
cal, nacional i internacional”, comenta 
el regidor Escrivà.

El municipi d’Oliva, va ser un punt im-
portant per a la solidaritat i acolliment 
de persones refugiades, així com un 
lloc d’interés logístic per la quantitat de 
magatzems i connexió ferroviària, mo-
tiu pel qual també va patir atacs aeris. 
“Hi ha documentació que ratifica que 
la Legió Còndor alemanya, els italians i 
La Pava, van sobrevolar Oliva per a ata-
car punts estratègics, per a documentar 
gràficament la situació dels objectius 
bèl·lics i atemorir al veïnat del nostre 
municipi; per tant creiem que, una ve-
gada investigat i corroborat, és conve-
nient compartir públicament aquests 
fets de gran importància memorialista” 
assenyala Josep Escrivà.

Oliva també va desenvolupar un sis-
tema de defensa i refugis, igual com 
en altres municipis de la costa medite-
rrània, i així ho comprovem en l’últim 
gran temporal marítim que va descobrir 
estructures defensives ocultes per dava-
ll de les dunes de les nostres platges. A 
més, en els temps de convulsió política, 
es van desplegar sistemes d’economia 
de guerra que van estar dirigits i gestio-
nats pels consells locals i pels sindicats. 
Així mateix els veïns d’Oliva no van ser 
aliens a l’anomenat terror roig, víctimes 
llistades en una capelleta construïda en 
els anys 40 en el cementeri d’Oliva.

Tampoc a la repressió exercida pel 

Franquisme. Una vegada acabada la 
guerra, més de 300 persones, entre les 
quals figuraven homes i dones van ser 
retingudes per motius polítics per les 
autoritats franquistes i mig centenar 
d’aquestes persones, entre elles dues 
dones, van ser afusellades a Gandia, 
Sueca o Paterna. Des de principis del 
2022 es va construir un memorial en 
el Cementeri d’Oliva en el seu honor i 
perquè les famílies tinguen un lloc on 
poder-se dirigir per a rendir dol. Els 
treballs de recerca s’han fet gràcies a la 
col·laboració de professors d’història i 
investigadors locals, que ja han col·la-
borat en diverses ocasions en treballs 
sobre la història recent del municipi 
d’Oliva, i que compten amb publica-
cions en format llibre i/o article. També 
es compta amb la col·laboració dels fa-
miliars de les víctimes representats per 
l’Associació Represaliats del Franquis-
me a Oliva, ARFO.

La realització dels panells informa-
tius està dirigida des del Departament 
de Memòria Democràtica i Participació 
Ciutadana de l’Ajuntament d’Oliva. “Els 
camins de la memòria” és un projecte 
multiplataforma que es va gestar en la 
legislatura anterior i ha produït un web 
informatiu i un documental, i ara aques-
ta ruta que servirà de porta d’entrada en 
el període històric, en tot el municipi 
d’Oliva, i té l’objectiu de rememorar a 
la ciutadania els fets més significatius, 
en l’àmbit local, entre el període com-
prés per la Guerra Civil i la postgue-
rra, omplint així el buit històric que hi 
ha sobre aquest període summament 
transcendental per a la nostra localitat.

«Volem que aquests treballs de re-
cerca servisquen per a valorar els llocs 
de la memòria i dignificar el record 
d’aquelles persones veïnes del municipi 
d’Oliva que van defallir o van patir les 
conseqüències del conflicte i la poste-
rior dictadura.» Conclou el regidor de 
Memòria Democràtica, Josep Escrivà.

EQUIP TÈCNIC DEL PROJECTE
Han col·laborat en el projecte Con-

suelo Minyana Escrivà, professora 
d’història, Joan Ramon Morell Gregori, 
professor d’història, Pura Peiró Berto-
meu, llicenciada en geografía i història, 
Antoni Josep Vergel Dos Santos, graduat 
en història i arqueòleg i Teresa Llopis 
Guixot presidenta de l’Associació de 
Represaliades pel Franquisme d’Oli-
va (ARFO), presidenta de l’Associació 
Familiars Víctimes del Franquisme de 
la Fossa 100 de Paterna i membre del 
Consell Directiu de la Coordinadora 
d’Associacions per la Memòria Demo-
cràtica del PV.

La coordinació ha estat per part de la 
pròpia Teresa Llopis Guixot presidenta 
d’ARFO i Fossa 100 i Rosa María Girau 
Borràs, professora d’història, edició 
de fotografies i tractament d’imatges 
per Salvador Mañó Fenollar, fotògraf i 
editor i tots sota la direcció del regidor 
del departament de memòria demo-
cràtica de l’Ajuntament d’Oliva Josep 
Escrivà.

Salvadora 
Sendra, 100 
anys i moltes 
ganes de riure

Que Oliva té una població de 
gent centenària, ho estem desco-
brint setmana rere setmana, grà-
cies al projecte de l’Espiral de la 
Vida que està portant a terme l’es-
cultor Jesús Martín “Chule”, a ini-
ciativa de la Regidoria d’Educació 
que encapçala la vicealcaldessa, 
Ana Morell. El diumenge, dia 11, 
es va celebrar l’aniversari de Salva-
dora Sendra, que complia els seus 
primers 100 anys de vida. L’efe-
mèride del naixement d’aquesta 
veïna d’Oliva es va celebrar amb 
una “gran” xicoteta festa al carrer 
on viu, rodejada de la seua família 
i veïnat. A l’emotiu acte va assistir, 
convidada per la família, la vice-
alcaldessa, Ana Morell, que com 
a regidora de Gent Gran va voler 
transmetre “la seua emoció, i l’or-

La ciutat d’Oliva va 
ser destí d’acolliment 
d’unes 3.000 
persones refugiades, 
entre 1937 i 1939, 
entre les quals es 
trobaven 500 xiquets 
evacuats i acollits a 
les colònies 

Estiu de 1937, xiquetes de la colonia Mare Nostrum, en una imatge de Walter Reuter.

gull que suposa per a la ciutat tindre 
a persones com Salvadora Sendra 
com a part de la nostra Gent Gran”. 
També participaren en l’homenatge 
a Salvadora el president de l’Associa-
ció de Jubilats i Pensionistes d’Oliva, 
Antonio Colomar, i la presidenta de 
l’Associació de Jubilats i Jubilades de 
Sant Francesc, Maria Sabater.   

A més, i  complint  la  promesa 
d’arreplegar la silueta de les mans 
de les persones que compleixen 100 
o més, l’artista encarregat de do-
nar forma a l’Espiral de la Vida, va 
dibuixar sobre una làmina de ferro 
forjat les mans de Salvadora, davant 
l’atenta mirada dels presents i amb 
l’ajuda de l’edila.

Salvadora Sendra, el dia de la celebració del seu centenari.
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EN LA COMARCA DE LA SAFOR

El Serafí de Centelles, primer centre 
d’adults en un projecte Erasmus+

El CEIP Santa Anna celebra 
la festa de l’escuma

Passa l’estiu més ràpid del que sem-
blava. La promesa d’unes vacances 
eternes s’esvaeix i arriba el dia més 
temut per uns i més esperat per altres. 
La tornada a l’escola arriba. Comprar 
roba, materials, llibres, estoigs, motxi-
lles i... eixes papallones a l’estómac. El 
calendari diu que el dia 12 de setembre, 
tots ens hem de retrobar a les portes del 
nostre col·legi però molt han canviat les 
coses en els darrers anys. El col·legi ja 
no és plantar-li cara a una pila de llibres 
i arrastrar motxilles terriblement pesa-
des i plenes de continguts sinó que s’in-
tenta acostar-se a una visió més pròpia 
de la infantesa i la primera impressió és 
la que compta.

TRANSICIÓ DE LES VACANCES 
Al CEIP Santa Anna, s’entén que 

cal eixe acostament, que la transició 
de les vacances a l’aula ha de tindre 
eixa dosi necessària de joc i on les 
famílies hi estiguen presents, espe-
cialment aquelles que porten per pri-
mera vegada els seus fills o filles al 
centre i que no es relacione la parau-
la «Col·le» amb avorriment, tedi, an-
sietat... Per això, el CEIP Santa Anna 
ha preparat una festa molt estiuenca 
per rebre els seus estudiants: la fes-
ta de l’escuma, que ha estat valorada 

L’equip directiu, la vicealcaldessa Ana Morell i visitants del FPA Serafí de Centelles.

El centre de FPA Serafí de Centelles 
ha iniciat el curs 2022/23 en el 
que ha estat seleccionat per par-

ticipar en el programa Erasmus + de 
mobilitat de curta durada KA122-ADU.

Aquest curs, a més ha començat amb 
la visita de dos professores de Sarden-
ya, Maria Lucia i Raffaella amb les que 
col·laborarà el centre de formació per 
a adults per desenvolupar el programa 
Erasmus + de la Comissió Europea i 
amb el que donen suport a estades de 
formació a l’estranger per al profes-
sorat, observacions en organitzacions 
d’educació d’adults i altres beques de 
mobilitat per a alumnat i professorat.

En la jornada d’arribada les dos do-
cents del “Centro provinciale di istruzio-
ni per adulti di Nuoro” de Sardenya, van 
visitar la FPA Serafí de Centelles per a 
conèixer el funcionament del centre i 
organitzar la visita de 15 alumnes ita-
lians per al proper mes de març.

En aquesta visita van ser rebudes per 
l’equip docent del centre formatiu oli-
ver i per la vicealcaldessa de la ciutat, 
la també regidora d’Educació, Ana Mo-
rell, qui ha transmès a les professores 
italianes, la seva predisposició a fer 
d’aquest projecte educatiu el principi 
d’una col·laboració molt més estreta 
entre Sardenya i Oliva, entre dos ciutats 
i dos regions que tenen molt en comú i 
molt que descobrir l’una de l’altra, per 

Dos xiquets participant en la Festa de l’escuma

a enriquir mútuament a la seva pobla-
ció adulta en formació”, ha manifestat 
Morell en l’encontre amb Maria Lucia 
i Raffaella.    

Aquest centre de Nuoro, serà on el 
director de la FPA Serafí de Centelles, 
Josep Berbegall, farà un “job sha-
dowing”, una observació de profes-

sionals en la regió italiana.  I és que 
el “Centro provinciale di istruzioni 
per adulti di Nuoro” és un centre que 
realitza una labor social d’una enorme 
repercussió i transcendència ja que el 
funcionament d’aquesta institució està 
centralitzada a Nuoro, però tot el seu 
professorat es mou al voltant de la re-

gió, allà on hi ha algú interessat, i així 
acosten l’educació bàsica als que més 
ho necessiten. Una màxima d’aquest 
Centre formatiu és que l’Educació de 
qualitat ha d’estar a l’abast de tothom.

 Segons el director de la FPA, “si tot 
va bé, el curs 2023-24 enviarem tam-
bé nosaltres alumnat a Sardenya. Les 

persones interessades en aconseguir 
el graduat en ESO, poden matricular-se 
al CFPA Serafí de Centelles, i ho podran 
fer amb flexibilitat horària, organitza-
ció quadrimestral i aprenentatge basat 
en projectes. A més de poder viatjar 
per Europa de forma gratuïta amb el 
programa Erasmus+”, ha indicat Ber-
begall.

PROJECTE PROPOSAT
El projecte proposat “Innovació 

educativa per millorar la inclusió de 
l’alumnat adult” ha obtingut una pun-
tuació de qualitat de 95 punts sobre 
100 i té com a  objectius: millorar la 
inclusió educativa i social de l’alum-
nat, reduir el percentatge d’abandona-
ment escolar i augmentar la participa-
ció i motivació de l’alumnat.

Segons una de les coordinadores 
del projecte educatiu i professora 
del centre, Marisa Mayans, “comen-
cem, doncs, la internacionalització 
del CFPA Serafí de Centelles i ens 
convertim així en el primer centre 
de formació de persones adultes de 
la Safor que participa en un projecte 
Erasmus. Esperem que aquestes mo-
bilitats siguen només les primeres de 
moltes més que vindran en els pro-
pers cursos i que inclouran mobilitats 
de l’alumnat del centre”, ha declarat 
Mayans.

molt positivament al si de les famílies 
i molt comentat en les xarxes socials. 
Deixar de banda els traumes propis 
del primer dia i substituir-los per 
tones de diversió, d’escuma, banya-
dors, ulleres de natació i un bon gra-
pat de rialles i bromes. Passat aquest 

primer dia, els docents també en 
fan una valoració molt positiva; els 
plors i l’ansietat dels primers dies i 
que fins i tot s’allargava les primeres 
setmanes en infantil s’han reduït con-
siderablement. El curs comença però 
aquesta vegada, amb un somriure.

Arranca la matriculació 
al Centre de Formació 
d’Adults Joanot Martorell

DEL 1 I 30 DE SETEMBRE

El Centre de Formació de Persones Adultes Joanot Martorell d’Oliva ha 
informat del període d’inici del Curs 2022-23. La matriculació tindrà 
lloc entre els dies 1 i 30 de setembre en horari de 9 a 13,30 hores 
de dilluns a divendres en les seues instal·lacions de l’antic institut de 
batxillerat situat en el Passeig de Jaume I número 6 d’aquesta localitat 
de la Safor. El centre ofereix formació bàsica i reglada d’alfabetització, 
neolectores, graduat en ESO amb flexibilitat horària, també espanyol 
per a estrangers en els seus nivells A i B, i curs per a la preparació 
de la prova del certificat d’espanyolitat que es demana a persones 
estrangeres residents a Espanya. A més dels tradicionals cursos de 
valencià en els seus nivells A, B i C tant en versió normal com en 
versió intensiva, per a preparar-se per a les proves de coneixements de 
valencià de la Generalitat Valenciana i altres proves oficials. Així com 
els habituals cursos d’informàtica un i dues i tractament d’imatge.
Un altre dels cursos clàssics és el d’anglés en les seues línies de nivell 
A, B i C depenent dels coneixements de cada alumne. Cursos de dibuix i 
pintura també adaptant-se als coneixements dels seus alumnes.

El Centre 
de 
Formació 
d’Adults 
Joanot 
Martorell.
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Els Pasqual, 
noblesa de Sang
F ent una passejada pel poble 

d’Oliva encara veiem cases 
senyorials que mantenen l’em-

blema heràldic de les famílies que 
antany les habitaven. Una d’elles és la 
dels Pasqual, actualment reconvertida 
en Museu Arqueològic. Si ens fixem 
en passar-hi, veurem que al frontispi-
ci de la casa es conserva el blasó de 
pedra del llinatge. Aquests ensenyes 
tenen un origen medieval i formaven 
part del patrimoni identitari de l’esta-
ment noble o militar. Aleshores, llurs 
posseïdors el lluïen com un element 
de distinció i de noblesa familiar. 
Segons diversos autors consultats, un 
cavaller de conquesta d’origen biscaí, 
dit Juan Pasqual, devia estar en l’ori-
gen d’aquest distingit cognom patro-
nímic, afirmació que Gregori Maians 
no compartia, puix només acceptava 
noblesa de sang en la progènie dels 
cavallers Martí i Berenguer Pasqual. 
Els Pasqual d’Oliva descendeixen 
de Berenguer Pasqual, a qui el 
rei Jaume I va donar cases i sis 
jovades de terra a Benimaurell 
(poblat de la Vall de Laguar) en 
1247, segons consta en el Llibre 
del Repartiment de València. Un net 
seu, anomenat també Berenguer, 
va morir a mans dels moros essent 
justícia del dit poble, la qual cosa 
va dur els fills a refugiar-se al 
castell de Rebollet. Posteriorment, 
van fundar casa solar a Oliva, en 
considerar que era el lloc més 
adequat per a l’assentament familiar. 
Un descendent d’aquesta casa, Pere 
Pasqual Bas, van emparentar amb 
la senyora de Negrals, Josepa Anna 
Guitart, senyoriu que van perdre 
en favor del marqués de Dénia 
arran de l’expulsió dels moriscos 
a l’inici del segle XVII. Un net 

d’aquest, Jeroni Pasqual Salelles, 
besavi de l’almirall Gabriel Ciscar, 
va rebre del rei Carles II privilegi 
militar de cavalleria l’any 1685. El 
tractament nobiliari dels Pasqual 
era el de generós, antiga dignitat 
hereditària que indicava la hidalguía 
del llinatge. Cal afegir, a més, que 
els genealogistes identifiquen una 
branca de la família que va passar a 
Alacant. El cognom d’aquesta, sota 
la forma Pasqual del Pobil, va estar 
unit a la baronia de Finestrat des de 
1718. 
En la composició de l’emblema 
heràldic dels Pasqual veiem dues 
torres i un Agnus Dei (corder de 
Déu o anyell pasqual). Segons els 
heraldistes, les torres simbolitzen 
haver-les defés o assaltat en un 
moment de la història; és a dir, 
haver participat en batalles o 
conquestes. Per contra, hom creu 
que l’anyell pasqual devia figurar 
al blasó per homonímia amb el 
cognom familiar. Curiosament, 
aquesta figura heràldica també 
apareix a l’emblema dels Siscar. 
Les armes dels Pasqual presents als 
armorials mostren diferents variants, 
amb canvi de figures i colors, amb 
la finalitat de distingir les diferents 
línies familiars. 
La descripció del blasó que podem 
veure a la portalada del Museu 
Arqueològic és la següent: escut 
quarterat en creu, 1r i 4t de sinople, 
amb l’Agnus Dei del seu color, amb 
la bandera de plata carregada d’una 
creu de gules plena amb l’asta d’or; 
i 2n i 3r d’atzur, amb dues torres 
d’or surmuntades d’una estrela del 
mateix metall.
No obstant això, l’any 1743, Antonio 
Pascual i García, va promoure un 
memorial perquè fos reconegut 
hidalgo, i així poder ingressar en 

la Noble Confraria dels Germans 
Cavallers de Nostra Senyora de la 
Soledat. El document, redactat per 
Gregori Maians, descriu la variant 
del blasó usat per la família a Oliva: 
Las armas que mis antecesores y yo 
hemos usado siempre son un escudo 
dividido en cuatro cuarteles. En el 
primero y tercero hay un cordero 
blanco andante en campo verde, 
tiene abrazada una bandera blanca 
con la mano derecha y en medio de 
la bandera hay una cruz colorada 
a modo de la de Montesa. Y el pie 
del asta está sobre una fuente, de 
la cual sale un caño de agua. En 
los otros dos cuarteles cada uno en 
campo azul hay dos castillos o torres 
de oro puestas sobre una peña de 
su color, y encima una estrella de 
oro y alrededor del escudo una orla 
[bordura] de oro, que con letras 
azules, que aluden a la fuente, dicen: 
Sub cuius pede fons vivus emanat. 
Encima del escudo hay un yelmo 
abierto y sobre él una torre de oro y 
sobre la torre una estrella.
 La traducció del lema que figura a 
la bordura és:  «Sota el peu raja una 
font viva». 

Fonts:
A. y A. GARCÍA CARRAFFA, El solar ca-

talán, valenciano y balear, Librería In-
ternacional, San Sebastián, 1968.

Gregori MAIANS, «Manual genealógi-
co de Antonio Pasqual i García, genero-
so», dins Obras completas I. Historia, 
Ajuntament d ‘Oliva, 1983.

Jaime FEBRER, Trovas, vol. II, Palma 
de Mallorca, 1848.

Llibre del Repartiment de València, 
edició d’Antoni Ferrando i Francés, Vi-
cent García Editors, València, 1979.

Onofre ESQUERDO, Nobiliari de 
València, ms.

XAVIER CANYAMÀS

Blasó dels Pasqual. 
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SE CELEBRARÀ DEL 6 AL 12 D’OCTUBRE I LES VISITES PER AL PÚBLIC ESTARAN OBERTES A PARTIR DEL DISSABTE 8

El Concurs Exposició Ornitològic 
donarà a conéixer el món dels ocells

Pluja de medalles per al Club 
de Tir Olímpic en el Provincial

El diumenge dia 11 de setembre i en 
les instal·lacions de la Federació Va-
lenciana a Nàquera, amb el campionat 
Provincial d’armes pneumàtiques, va 
donar inici a la temporada de competi-
cions per als JJPP.

A les 9.00 va obrir la sessió el Cam-
pionat Provincial i en la primera tanda 
en pistola aire Cadet femení va obtenir 
medalla d’or i diploma amb els seus 
339 punts Marina Saá Caballero i la de 
bronze la seua companya Sofía Andre-

Presentació de l’activitat que se celebrarà del 6 al 12 d’octubre.

Amb unes altes expectatives de 
poder continuar mostrant la 
seua passió per l’ornitologia, 

l’Associació Cultural i Esportiva ‘El món 
del canari’ va presentar recentment la 
III Edició del Concurs-Exposició Or-
nitològic que, amb la col·laboració de 
l’Ajuntament d’Oliva, se celebrarà del 
6 al 12 d’octubre, en la Sala d’exposi-
cions Casa – Museu de Mayans. L’horari 
de visita de l’exposició oberta al públic 
és el següent: de 17 a 21 hores el dis-
sabte 8. De 10,30 a 14 hores i de 17 a 
21 hores, el diumenge 9; de 9 a 13 i de 
16 a 21 hores, el dilluns i dimarts i de 
10 a 12 hores, el dimarts dia 12.

PRESENTACIÓ
En la presentació d’aquesta activitat 

van participar la regidora de Medi Am-
bient i Cicle Integral de l’Aigua, Maria 
Josep Llorens, l’edil de Cultura, Julio 
Llorca i els representants de l’Associa-
ció Cultural Esportiva Ornitològica ‘El 
món del canari’, el president, Vicente 
Maldonado; el vicepresident, Luis Fu-
llana, el tresorer, Pepe Mañó i la secre-
tària, Trini Llambies.

El president de l’associació, Vicent 
Maldonado, va voler fer especial es-
ment al caràcter de l’activitat: “Des 
d’Oliva volem informar a tot amant de 
l’ornitologia, que amb aquestes exposi-
cions, la nostra associació, sense ànim 

de lucre, vol transmetre la informació 
i el coneixement de la gran activitat 
educativa sobre el món dels ocells, i en 
concret els canaris. La nostra exposició 
és per a ensenyar a tota persona interes-
sada algunes races de canaris i espècies 

d’ocells de milers d’espècies que exis-
teixen en el món. Sobretot volem trans-
metre que qualsevol espècie animal es 
mereix el nostre respecte i les nostres 
cures”, va afegir Maldonado.

El regidor de Cultura, Julio Llorca, va 

declarar que “aquest esdeveniment és 
molt important per a Oliva perquè po-
siciona a la ciutat com un referent i un 
atractiu per a criadors i criadores altres 
territoris. Agraïm molt a l’organització 
que fa possible l’exposició-concurs 

Juan L. Martín, quart 
al Campionat del 
Món de Tir Olímpic

Juan L. Martín, del Club de Tir Olímic d’Oliva pel seu quart lloc al Cam-
pionat del Món de Tir Olímpic, que s’ha disputat a Alemanya. L’oliver  
quedava quart en l’edició XXIX Campionat del Món de Tir Olímpic d’Ar-
mes Històriques en el qual participaven 22 països.

La regidora d’Esports, Yolanda Navarro ha felicitat públicament a l’es-
portista i al Club de Tir d’Oliva per els èxits aconseguits.

Juan L. Martín.

EN EL CAMPIONAT DISPUTAT A ALEMANYA

EL CLUB INICIA AMB BON PEU EL NOU CURS

Components del club que van participar en la competició provincial. 

d’ornitologia d’Oliva, un esdeveniment 
que permet dinamitzar la ciutat i d’altra 
banda, brinda l’oportunitat a tota la ciu-
tadania per a conéixer en profunditat el 
món de l’ornitologia”, va afegir Llorca.

La regidora de Medi Ambient, per la 
seua part va reivindicar la tasca peda-
gògica de l’Associació i la seua perse-
verança per a fer del món dels ocells i 
en concret, dels canaris, més accessible 
a la ciutadania: “Agraïm la dedicació 
incondicional que aquest grup de per-
sones té per a afavorir l’ornitologia al 
nostre poble, la seua passió i la moti-
vació amb què treballen per a fer arri-
bar, aquesta passió a xiquets, xiquetes 
i persones adultes perquè es mantin-
guen i si cap, es milloren les condicions 
d’aquests ocells” va declarar Llorens.

L’Associació també va informar que 
encara es pot concursar, però cal ha-
ver efectuat la preinscripció abans del 
15 de setembre a través de la pàgina 
web d’Ornigestion. Per a efectuar el 
pagament el número de compte és: 
ES28 3159 0044 5525 3780 8129. Per 
a garantir l’organització els grups esta-
ran detallats en la mateixa web. A més, 
el col·lectiu informa que si la inscripció 
d’una raça no arriba a una quantitat 
viable per a l’assignació d’un jutge al-
ternatiu. L’aforament serà limitat. I els 
preus seran per a inscripció individual 
de 3,50 euros i per equips de 12 euros.

deyeva Karpova.
A les 11.00 va continuar la segona tan-

da i en Carabina Cadet masculí obtenia 
medalla d’or i diploma José Salvador 
Alcántara González amb 526,3 punts. 
En les modalitats de pistola Aleví amb 
suport la medalla de plata va ser per a 
Daniela Climent Ayet i la de bronze per a 
Gisela Climent Ayet.

Adrián Pérez Martínez recollia la plata 
en Cadet masculí la mateixa que en in-
fantil masculí obtenia el seu company 

de club Fabián Andrei Solomon. En sub-
23 femení el bronze era per a Aina París 
Morató i finalitzava el lliurament de pre-
mis amb els sub- 23 masculí modalitat 
en la qual la medalla de plata va ser per 
a José Prieto Càceres.

La pròxima competició serà diumenge 
que ve dia 18 de setembre en les ma-
teixes instal·lacions on se disputarà la 
II Copa del Mediterrani en la qual par-
ticiparan Joves de tota la Comunitat Va-
lenciana, la Regió de Múrcia i Almeria.
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AQUEST ÉS EL QUART ANY CONSECUTIU QUE EL GRAN FONS TRIA LA LOCALITAT D’OLIVA 

La TotalEnergies Gran Fons Alberto 
Contador estrena recorregut
A lberto Contador assegurava es-

tar “encantat que Oliva torne a 
ser l’escenari de la TotalEnergies 

Gran Fons Alberto Contador, el destí 
ideal per a conjuminar esport i turis-
me en un recorregut molt exigent per 
al participant”. L’exciclista professio-
nal, diverses vegades guanyador de les 
Grans Voltes, ha estat acompanyat en la 
Fira Internacional de Turisme (Fitur) 
per representants de l’Ajuntament d’Oli-
va; Javier Sáenz de Jubera, President de 
TotalEnergies, Electricitat i Gas; i Luis 
Borho, Director General Oliva Nova 
Beach & Golf Resort. 

Aquest és el quart any consecutiu que 
la Gran Fons tria la localitat d’Oliva com 
a destí per a la seua prova ciclista el dis-
sabte 24 de setembre. Els seus paisatges 
i l’exigència de les seues carreteres ho 
converteixen en el destí perfecte per 
a l’amant del ciclisme de carretera. 
Un dels al·licients del nou recorregut, 
serà la pujada inèdita al Alt del Miserat.
Aquest tram, estarà cronometrat gràcies 
a Coca-Cola España i atorgarà un premi 
al xic i xica més ràpids.A més us podreu 
posar a prova contra #remcoevenepoel 
i #korneliamikołajewska, actuals KOM 
i QOM del segment en Strava. A més, 
mantindrà l’essència de les carreteres 
sinuoses de la zona de la Marina Alta i 
afegirà una preciosa baixada per tota la 
la Vall de Gallinera. 

Per part seua, Luis Borho, Director 
General d’Oliva Nova Beach & Golf 
Resort, manifestava el seu orgull so-
bre que “Oliva Nova Beach & Golf 
Resort siga un any més la seu oficial 
de la TotalEnergies Gran Fons Alber-
to Contador. Les nostres instal·lacions 

Imatge d’una passada edició de la prova. 

El Triatló Oliva trasllada la seua 
celebració a maig de 2023

El director tècnic del Triatló Oliva, Toni Cots 
i la regidora d’Esports, Yolanda Navarro, es 
reunien fa uns dies i decidien ajornar la prova 
degana de Triatló de la Comunitat Valenciana, 
per a maig de 2023.

 Toni Cots explicava que “després de valorar 
detingudament les propostes i condicionants, 
que amb sols 115 participants, hem considerat 
que no era prudent mantindre la convocatòria 
prevista per al pròxim 18 de setembre, ja que 
resulta inviable, per la seua complexitat i la cos-
tosa infraestructura del dispositiu organitzatiu”. 
A més, assegurava que s’ha informat d’aquests 
fets als municipis col·laboradors, Pego, Ràfol 
d’Almúnia i Sagra, i organismes oficials, DGT, 
Governació, Federació Triatló CV, Capitania 
Marítima, Demarcació de Costes, SEM i altres 
departaments municipals, que possibiliten la 
seua organització, així com patrocinadors i 
associacions col·laboradores, com ara Moto 
Event Safor, Angeles Verdes, Protecció Civil Oli-
va, Creu Roja Oliva, Club Nàutic Oliva, Fundació 
Espurna, Junta Local AECC, Associació Veïns de 
la Platja d’Oliva…

 La regidora d’Esports, Yolanda Navarro afir-
mava que “s’ha de remarcar la proliferació de 
proves similars, que augmenten l’oferta i satu-
ren el calendari de competicions. És per això 
que s’ha decidit ajornar aquesta edició, per 
continuar oferint una prova en un entorn i amb 
un circuit molt especial i característic, que la 
converteix en un esdeveniment únic.”

 A més, Yolanda Navarro assegurava que amb 
les condicions actuals, li restaria excepcionali-
tat a la prova degana de Triatló de la Comuni-
tat Valenciana i l’objectiu del Triatló Oliva i de 
l’ajuntament és que siga un referent esportiu.

 Cal destacar que amb la recuperació del 
circuit clàssic, per poblacions com Ràfol d’Al-
múnia i Sagra i els seus ports, implicava molts 
més recursos que en altres edicions. Per aquest 
motiu, l’organització ha decidit traslladar la 
Degana per a l’any 2023. Des de l’organització 
s’avisarà als/les participants que aquesta edició 
queda suspesa i s’organitzarà conjuntament la 
temporada vinent amb el X Aniversari del 113 
MD “Capità de la Vangvarda” que se celebrarà 
en maig del 2023 per sumar esforços i optimit-

són testimoni del suport que brindem 
a grans esdeveniments esportius de 
qualitat que contribueixen a la inter-
nacionalització i desestacionalització 
del turisme”.

En la seua edició de 2021, malgrat 
la incertesa i restriccions entorn del 
COVID-19, es van esgotar tots els dor-
sals disponibles, aconseguint el límit 
de 3.000 ciclistes. Per a enguany, l’or-
ganització ha ampliat la participació a 
4.000 inscrits. Aquells que aconseguis-

quen fer-se amb el seu dorsal podran 
triar entre els dos recorreguts que ofe-
reix l’esdeveniment: un Gran Fons de 
162km i una Mig Fons de 111km, tots 
dos recorreguts a trànsit tancat que 
permeten al participant gaudir d’un 
gran dia de ciclisme amb la màxima 
seguretat. 

L’evolució de l’esdeveniment en els 
últims anys atrau a grans patrocina-
dors, com és el cas de TotalEnergies, 
Electricitat i Gas. El seu president, Ja-

vier Saenz de Jubera, assegurava que 
“L’impuls a activitats saludables que 
milloren la salut, el benestar i la qua-
litat de vida és fonamental per a no-
saltres. Per això per a TotalEnergies 
és un honor patrocinar el Gran Fons 
Alberto Contador 2022, que una prova 
de referència del calendari cicloturista 
espanyol i part del Circuit de Ciclo-
turisme TotalEnergies Challenge. La 
passada edició va esgotar dorsals i va 
reunir 3.000 ciclistes, i estem segurs 

que enguany tornarà a ser un èxit. Els 
patrocinis com aquest ens permeten 
visibilitzar el nostre compromís amb 
la comunitat on realitzem la nostra ac-
tivitat, amb accions que donen suport 
a un estil de vida saludable i que de-
mostren la implicació que tenim amb 
la societat en la qual treballem. Estar 
al costat de la gent en els moments on 
gaudeix de l’esport ens anima a seguir 
amb el nostre propòsit de ser una 
companyia pròxima al client”.

zar tot el dispositiu necessari amb la recuperació 
del circuit clàssic i l’objectiu d’aconseguir una 
major participació.

 Els i les triatletes podran disposar de reserva 
per a 2023 automàticament, oferint-los triar en-
tre les dues modalitats mitja distància i Olímpic 
+ com a compensació i/o el reemborsament de 
la seua inscripció. Informar que les inscripcions 
per al X Aniversari del capità s’obrin en breu i 
inclouran les dues modalitats, recuperant per a 

ambdues el circuit clàssic. Tota la informació am-
pliada es publicarà en web i s’enviarà per correu 
electrònic a tots els participants, les persones i 
organismes interessats.

 Oliva tornarà al 2023 a ser el bressol del Triatló 
de la CV amb la Degana i el X Aniversari del Ca-
pità junts. Des de l’organització han afirmat que 
“treballarem de valent per aconseguir que aquest 
esdeveniment tan arrelat a Oliva i la CV, siga De-
clarat Bé Cultural d’Interés Autonòmic”.
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